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ارز ترجيحی فعلًا ماند
هرچند روز گذش�ته كميس�يون تلفيق به دليل ابهام در طرح دولت 
جه�ت اصلاح ن�رخ ارز و ع�دم ارائ�ه طرح مكت�وب توس�ط دولت با 
اصلاح نرخ ارز ترجيحي مخالفت ك�رد و ۹ ميلي�ارد دلار با قيمت ارز 
ترجيحي براي تأمين دارو، تجهيزات پزش�كي و كالاهاي اساس�ي در 
س�ال ۱4۰۱ اختصاص داد، ام�ا از آنجايي كه س�خنگوي مجلس، اين 
مجلس را غيرقاب�ل پيش بيني مي خواند، امكان دارد با شفاف س�ازي 
تمامی مناب�ع و مصارف ناش�ي از اصلاح نرخ ارز ترجيح�ي در تبصره 
۱4 بودجه س�ال آتي نظر نمايندگان مجلس در صحن در رابطه با نرخ 
ارز ترجيحي تغيي�ر كند، به وي�ژه آنكه رئيس جمهور ني�ز در آخرين 
گفت وگوي خود با مردم در رسانه ملي اعلام داشت كه دولت سيزدهم 
به شرط جلب نظر نخبگان و موافقت نسبي دولت و مجلس و غافلگير 
نش�دن مردم، طرح اصلاح ن�رخ ارز ترجيح�ي را انج�ام خواهد داد. 
يكي از تكالي��ف و هزينه هاي ب��ه جاي مان��ده از دول��ت دوازدهم براي 
دولت س��يزدهم، مقوله اصلاح نرخ ارز ترجيحي اس��ت. با توجه به اينكه 
فاصله ن��رخ ارز ترجيح��ي با بازار ب��ه بي��ش از 20 هزار تومان رس��يده 
اس��ت و دولت براي تأمي��ن ارز مذكور به دليل كس��ري مناب��ع با خلق 
پايه پولي از ب��ازار ارز خريداري و به واردات كالاهاي اساس��ي مش��مول 
ط��رح ارز ترجيحي تخصيص مي دهد، گفته مي ش��ود اي��ن طرح، تورم 
عمومي را افزايش مي دهد. از س��وي ديگر ارزاني كالاه��اي وارداتي با ارز 
ترجيحي هم منجر به قاچاق ش��ده و هم اينكه الگوي مصرف در جامعه 
را تغيير داده اس��ت. در عي��ن حال گروه ه��اي هدف چندان مش��مول 
دريافت ياران��ه ارزي مذكور قرار نمي گيرند، از اين رو اغلب كارشناس��ان 
اقتصادي ب��ا پذيرش ط��رح اصلاح ن��رخ ارز ترجيح��ي عملياتي كردن 
 سياست هاي جبراني براي حمايت از اقش��ار ضعيف را ضروري مي دانند. 
هرچند كارشناس��ان اقتص��ادي به ض��رورت اصلاح ن��رخ ارز ترجيحي 
واقف هس��تند، اما هنوز اتحاد، همدلي و هماهنگي ب��راي اصلاح نرخ ارز 
ترجيحي در جامعه ش��كل نگرفته اس��ت و برخي از نمايندگان مجلس 
در كميس��يون تلفيق بودجه س��ال آتي با درك اين موض��وع كه تأمين 
هزينه ه��اي ارز ترجيحي از محل چاپ پول تورم آفري��ن انجام مي گيرد، 
به دليل عدم ارائه طرح مكتوب توس��ط دولت با اصلاح نرخ ارز ترجيحي 
مخالفت كردند و ۹ ميليارد دلار با قيم��ت ارز ترجيحي براي تأمين دارو، 
 تجهيزات پزش��كي و كالاهاي اساسي در س��ال ۱۴0۱ اختصاص دادند.
در اين ميان برخي از نمايندگان مجلس مي گويند منابع و مصارف دولت 
براي اصلاح طرح ارز ترجيحي چندان ش��فاف نيست. از اين رو با توجه به 
اينكه سيدنظام الدين موسوي، سخنگوي هيئت رئيسه مجلس، اين مجلس 
را پيش بيني ناپذير مي داند، امكان دارد با شفاف سازي منابع و مصارف طرح 
اصلاح نرخ ارز ترجيحي و افزايش سهم خانوارها از منابع ناشي از اصلاح نرخ 

ارز مذكور، مجلس نظرش را در رابطه با نرخ ارز ترجيحي تغيير دهد. 
به رغم آنكه بخش��ي از جامع��ه از هزينه هاي ارز ترجيحي مطلع اس��ت و 
كارشناس��ان اقتصادي بر اين باورند كه بايد با تغيير مدل حمايتي از اقشار 
ضعيف جامعه ياران��ه ارز ترجيحي دقيق��اً به گروه هاي هدف برس��د، اما 
سخنگوي  كميسيون تلفيق بودجه ۱۴0۱ گفت كميسيون تلفيق با حذف 
ارز ترجيحي موافقت نكرده اس��ت. پرداخت ارز ترجيحي طي س��ال هاي 
گذشته هزينه هاي زيادي براي كشور به همراه داش��ته است. برخي آن را 
طرحي براي حمايت از رانت خواران معرفي مي كنند و برخي ديگر معتقدند 
كه يارانه ارزي فوق بايد دقيقاً به اقشار نيازمند جامعه برسد و در عين حال 
منابع پرداخت اين ارز از محل غيرتورمي باشد. در اين بين هرچند بخشي 
از جامعه از ضرورت اصلاح نرخ ارز ترجيحي مطلع است، اما تبعات تورمي 
اصلاح ارز ترجيحي و عدم ش��فافيت نحوه اعمال سياس��ت هاي جبراني 
از خانوارهاي نيازمند باعث ش��د مجل��س با طرح اصلاح ن��رخ ارز ۴هزار و 

200 تومانی براي سال آتي موافقت نكند. 
رحيم زارع در توضيح نشست عصر روز گذشته كميسيون تلفيق گفت: با 
توجه به روشن نبودن طرح دولت و عدم ارائه طرح قابل استناد، كميسيون 
تلفيق مصوب كرد كه ۹ ميليارد دلار با قيمت ارز ترجيحي براي تأمين دارو، 

تجهيزات پزشكي و كالاهاي اساسي در سال ۱۴0۱ اختصاص داده شود. 
وي ادامه داد: همچنين بدون در نظر گرفتن ارز مربوط به گندم ۹ ميليارد 
تخصيص داده شده كه مقرر شد با تأمين بودجه اي مستقل با افزايش قيمت 
خريد از كشاورزان، گندم مورد نياز توسط دولت از توليد داخل تأمين شود. 

نماينده دولت هم در كميسيون تلفيق با اين پيشنهاد موافقت كرد. 
زارع در پايان بيان كرد: همچنين كميس��يون تلفيق با پيشنهاد وحيدي، 
نماينده بجنورد تصويب كرد ك��ه قيمت خريد تضميني هر كيلوگرم گندم 
۹هزار و ۵00 تومان باشد. پيش��نهاد دولت در لايحه بودجه ۷هزار و ۵00 
تومان بود. ابهامات حذف ارز ۴ هزار و 200 توماني چنان به قوت خود باقي 
ماند كه پس از تصويب كليات لايحه بودجه ۱۴0۱ بحث هاي گسترده اي در 
خصوص حذف ارز ۴ هزار و 200 توماني و تبعات احتمالي آن صورت گرفت. 
اگرچه قصد جدي دولت و سازمان برنامه و بودجه براي اصلاح ارز ترجيحي 
در سال آتي به جهت هزينه هاي گس��ترده پرداخت اين ارز قابل درك بود و 
دولت و مجلس از منابعي كه از حذف ارز ترجيحي به دست مي آوردند به دنبال 
جبران تبعات حذف ارز ۴ هزار و 200 توماني به روش هاي مختلف مبتني بر 
توسعه عدالت و حمايت از اقشار نيازمند بودند، اما به اعتقاد اكثر كارشناسان، 
حذف ارز ۴ هزار و 200 توماني بايد اتفاق بيفتد، ولي نه به ش��كل شوك آور، 
بلكه تدريجي و به همراه سياست هاي جبراني براي خانوارهاي ضعيف. به نظر 
مي رسد تبصره ۱۴ بودجه سال آتي كه به مبحث هدفمندي يارانه ها و اعمال 
سياس��ت هاي جبراني براي اصلاح نرخ ارز ترجيحي اشاره داشت، نتوانست 
به خوبي نظر نمايندگان مجلس را براي جبران تبعات تورمي اصلاح نرخ ارز 
ترجيحي جلب كند. اركاني، عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس پيش از 
اين گفته بود »پيش بيني دولت اين ب��ود كه با حذف ارز ترجحيي به صورت 
پلكاني، يارانه اي بين ۹0 تا ۱30هزار تومان به دهك هاي مختلف پرداخت شود 
كه ميانگين آن نفري ۱۱0هزار تومان است، اما موضوع اين است كه ما براساس 
محاسباتي كه داريم، با توجه به اينكه تا پايان سال فعلي 20ميليارد دلار ارز 
ترجيحي براي اقلام اساسي داده مي شود، با حذف 20ميليارد دلار در سال 
آينده حدود ۴00هزار ميليارد تومان منابع درآمدي براي دولت ايجاد مي شود. 
اگر همه اين مبلغ يارانه شود، مي توان به هر نفر ۵۵0هزار تومان يارانه پرداخت 
كرد. ۱۱0هزار تومان يك پنجم درآمد حاصل از حذف ارز ترجيحي اس��ت و 
اعلام نشده چهار پنجم ديگر در چه حوزه هايي است. البته احتمالاً براي جبران 
كسري بودجه استفاده خواهد شد. ما اين روند را قبول نداريم و معتقديم بعد از 
حذف ارز ترجيحي نمي توان با ۱۱0هزار تومان آن را پوشش داد و حداقل بين 
2۵0 تا 300هزار تومان بايد به مردم تعلق بگيرد. ۵0درصد هم مي تواند مورد 
استفاده دولت قرار گيرد.« طبق گفته عضو كميسيون برنامه و بودجه منابع 
حاصل از حذف ارز ۴ هزار و 200 توماني، در سال جاري 20 هزار ميليارد تومان 
بوده است كه اگر مبناي محاسبه ارز ۴ هزار و 200 توماني در سال آتي با ارز 
23 هزار توماني محاسبه شود حدود ۴00هزار ميليارد تومان منابعي است كه 
دولت از اين محل در اختيار دارد. در جدول تبصره ۱۴، تنها ۱06 هزار ميليارد 
تومان بابت پرداخت يارانه جديد بعد از حذف ارز دولتي؛ خريد تضميني گندم 
و جبران افزايش قيمت دارو لحاظ شده اس��ت. در قسمت دريافتي هاي اين 
جدول هيچ اشاره اي به پول آزادسازي ارز ۴ هزار و 200تومانی نشده و ظاهراً 
تمام منابع حاصل از اين طرح وارد منابع عمومي بودجه و قسمت واگذاري 

دارايي هاي سرمايه اي شده است. 

در ش�رايطي كه س�ازمان امور ماليات�ي، دارن�دگان كارتخوان را 
تا پاي�ان بهمن م�اه ملزم ب�ه ثبت دس�تگاه هاي خود در س�امانه 
ام�ور مالياتي و اتصال ب�ه پرون�ده مالياتي كرده اس�ت، اما برخي 
مشاغل در پي اين موضوع نس�بت به اخذ ماليات از تراكنش هاي 
كارتخواني نگران شدند و كارتخوان هاي خود را غيرفعال كرده اند. 
به گزارش ايسنا، در راس��تاي اجراي قانون پايانه هاي فروشگاهي و سامانه 
مؤديان، بانك مركزي بايد با همكاري سازمان مالياتي نسبت به ساماندهي 
دستگاه هاي كارتخوان بانكي يا درگاه هاي پرداخت الكترونيكي اقدام كند. 
در اين بين، با اقدامات صورت گرفته از س��وي سازمان امور مالياتي و بانك 
مركزي كليه اش��خاص داراي ابزار پرداخت هاي بانك��ي مي توانند با ورود 
 my. tax. gov. ir به درگاه ملي خدم��ات الكترونيك مالياتي به نش��اني 

فهرس��ت تمامي دس��تگاه هاي كارتخوان بانكي يا درگاه ه��اي پرداخت 
الكترونيكي خود را مشاهده و نس��بت به الصاق آنها به پرونده هاي مالياتي 

قبلي يا تشكيل پرونده مالياتي جديد اقدام كنند. 
از آنجا كه تمامي دستگاه هاي كارتخوان بانكي يا درگاه هاي پرداخت 
الكترونيكي كه متناظر با پرونده مالياتي نباشند، بانك مركزي نسبت 
به غيرفعال كردن آنها اقدام مي كنند، دارندگان كارتخوان تا پايان ماه 
جاري فرصت دارند كه به درگاه ملي خدمات الكترونيك سازمان امور 
مالياتي مراجعه كنند و اقدام لازم را انجام دهند، اما دارندگان دستگاه 
كارتخوان و مشاغل با اين الزام نس��بت به اخذ ماليات از تراكنش هاي 
كارتخوان ها ابراز نگراني كردند و به ج��اي اتصال كارتخوان هاي خود 
به پرونده مالياتي نس��بت به غيرفعال كردن كارتخوان هاي خود اقدام 

كرده ان��د. در اين زمين��ه، داوود منظور، رئيس س��ازمان امور مالياتي 
به دارن��دگان كارتخوان ها اطمينان خاطر داده اس��ت كه قرار نيس��ت 
دس��تگاه هاي كارتخوان يا تراكنش هاي بانكي مبناي اخذ ماليات قرار 
 POS( گيرند و ساماندهي و تعيين تكليف دستگاه هاي كارتخوان بانكي
( و درگاه هاي پرداخت الكترونيكي و اتصال آنها به پرونده مالياتي، در 
راستاي شفاف س��ازي و نظم بخش��ي به اقتصاد، مبارزه با فرار مالياتي 
و شناس��ايي مؤديان جديد در حال انجام اس��ت. از سوي ديگر، پيش 
از اين رئيس مركز تنظيم مقررات س��ازمان امور مالياتي نيز به ايسنا 
اعلام كرد كه سازمان مالياتي با الزام اتصال دستگاه هاي كارتخوان به 
پرونده مالياتي قصد اخذ ماليات ندارد، بلكه هدف اين عمل، انضباط و 

ساماندهي مبادلات مالي فعالان اقتصادي و مشاغل است.

تورمالياتدركمينتراكنشكارتخوانها
  ماليات

ه�دف از طراح�ي رمزريال در بان�ك مركزي 
تبدي�ل اس�كناس به ي�ك موجودي�ت قابل 
برنامه ريزي و برنامه نويس�ي اس�ت و ما براي 
آن اصطلاح open money را به كار مي بريم. 
با اين فرآيند پول داراي موجوديت هوشمند 
خواهد ش�د. به عنوان مث�ال هنگامي كه فرد 
تسهيلاتي را به صورت رمزريال دريافت كند، 
اين امكان براي بانك و تسهيلات دهنده فراهم 
می ش�ود كه مبلغ م�ورد نظر دقيق�اً در جايي 
س�رمايه گذاري ش�ود كه هدف گذاري ش�ده 
است. اين در حالي است كه در مورد اسكناس و 
ساير روش هاي انتقال وجوه، امكان اين رديابي 
هوشمند براي تسهيلات دهنده و سياستگذار 
وجود ندارد. ب�ه بيان بهت�ر رمزپول ها فضاي 
نوآوران�ه اي در عرص�ه پولي ايج�اد خواهند 
كرد و بانك هاي مركزي دنيا به سمت استفاده 
از ظرفيت ه�اي آن در حال حركت هس�تند. 
به گزارش بانك مركزي، مهران محرميان، معاون 
فناوري ه��اي نوين بانك مركزي درب��اره جزئيات 
رمزپول ملي گفت: هدف از طراح��ي رمزريال در 
بانك مركزي تبديل اس��كناس به يك موجوديت 
قاب��ل برنامه ريزي و برنامه نويس��ي اس��ت و با اين 
فرآيند پول داراي موجوديت هوشمند خواهد شد. 
محرميان در خصوص نحوه اج��راي رمزپول بانك 
مركزي عنوان ك��رد: از زمان تصوي��ب مقررات به 
دليل آنكه در زمان تصويب تغييراتي روي مقررات 
رخ مي دهد، فرصت زماني براي اعمال آن تغييرات 
روي امور فني لازم است و بانك هاي مشاركت كننده 
نيز تغييرات را اعمال مي كنند و اميدواريم كه ظرف 
مدت چند ماه رمزپول بانك مركزي را عملياتي و 

عرضه كنيم و آن را در اختيار مردم قرار دهيم. 
   رمزريال همچون اس�كناس اب�زار مبادله 

است
وي در توضيح تمايز ميان رمزري��ال و رمزارز هاي 
رايج گفت: در بس��ياري از م��وارد زماني كه مردم 
عنوان رمزريال بانك مركزي )رمزپول( به گوششان 
مي خورد، تص��وري مانند رمزارز ب��راي آنها ايجاد 
مي ش��ود. لازم به توضيح اس��ت كه رمزريال يك 
رمزارز جه��ان روا مانند بيت كوين و بي پش��توانه و 
نيازمند استخراج نيست. كمااينكه تمام رمزارز هاي 
جهان روا نيز قابل استخراج نيستند، اما بيت كوين 
به عنوان مش��هورترين رمزارز قابليت اس��تخراج 
دارد. البته انتش��ار رمزريال مانند ريال در انحصار 

بانك مركزي اس��ت. بس��ياري اين تصور را دارند 
كه رمزريال مانند س��اير رمزارز ها  )coin( هاست 
كه قابليت س��رمايه گذاري دارد. باي��د تأكيد كنم 
كه اينگونه نيس��ت، چراكه هيچ ف��ردي روي پول 
س��رمايه گذاري نمي كند. به بيان بهت��ر رمزريال 
همچون اسكناس ابزار مبادله، داراي قوه ابرا و يك 

ابزار پرداخت است. 
مع��اون فناوري ه��اي نوين در توضي��ح چگونگي 
كاركرد رمزريال عنوان كرد: زماني كه اسكناس��ي 
ميان مردم مبادله مي ش��ود، شخص سومي وجود 
ندارد. براي مثال شما در شهر ديگري هستيد و در 
قبال خريد يك كالا نياز به انتقال پول به واسطه يك 
روش از يك حساب به حس��اب ديگر داريد و براي 

اين كار واسطه هايي نياز است. زماني كه از رمزريال 
سخن مي گوييم، واسطه اي در كار نيست، به عبارت 
ديگر همان اس��كناس كه بين مردم بدون حضور 
شخص سوم مبادله مي شود، اينجا نيز همان اتفاق 
رخ مي دهد، با اين تفاوت كه روي بستر ديجيتال و 

در لحظه رخ مي دهد. 
محرميان تصريح كرد: ش��هروندان مختارند پول و 
درآمد خود را در شكل هاي مختلف نگهداري كنند 
و عموماً افراد ترجيح مي دهند كه تركيبي از اشكال 
مختلف دارايي )اس��كناس، طلا و حساب بانكي( 
را براي اين منظ��ور به كار برن��د. رمزريال در واقع 
يك انتخاب جديد به امكان هاي ش��هروندان براي 
نگهداري دارايي اضافه مي كن��د و مردم مي توانند 
بخشي از پول خود را به صورت رمزريال نگهداري 
كنند و هر فرد مي تواند با مراجعه به بانك، رمزريال 
در كيف پ��ول الكترونيكي خ��ود را دريافت كند. 
همچنين ميزان رمزريال نگهداري ش��ده در كيف 
پول بس��ته به نوع كيف پول )كيف پول تجاري يا 

شخصي( متفاوت خواهد بود. 
مع��اون فناوري ه��اي نوين در خص��وص مباحث 
نظارتي مرتبط ب��ا رمزريال ها عن��وان كرد: بحث 
نظارتي و ردياب��ي وجوه در خص��وص رمزارز ها و 
به ويژه رمزريال بانك مرك��زي به دقت مورد توجه 
قرار گرفته است. در واقع طراحي به صورتي است كه 
رديابي وجوه به طور دقيق قابل انجام است و حتي 
در صورت سرقت اطلاعات رمزريال و هك گوشي 
تلفن هوشمند توس��ط س��ارقين و هكر ها امكان 
رديابي وجود دارد، در نتيجه بالاترين سطح امنيت 
را مي توان براي رمزريال در مقايس��ه با اسكناس و 

حتي انتقال وجوه الكترونيك متصور بود.

راه اندازي رمزپول ملي تا چند ماه آينده

رمزريالهمچوناسكناسابزارمبادلهاست

لوستر ايراني با كيفيت اروپا به قيمت چين
به نام ايران به كام تركيه!

رئي�س تعاون�ي لوسترس�ازان ب�ا بي�ان اينك�ه كيفي�ت و تنوع 
لوس�ترهاي ايران�ي در ح�د كالاه�اي اروپاي�ي و قيم�ت 
آن در ح�د كالاه�اي چين�ي اس�ت، گفت:» تركي�ه كالاي بدون 
برند را از اي�ران مي خرد و ب�ه نام خود ب�ه اروپا ص�ادر مي كند.«

اميرحس��ين زارعيان در گفت وگو با ايس��نا  با بيان اينك��ه واردات در 
اين حوزه بيش��تر به صورت قطعه انجام مي ش��ود، اظهار كرد:»البته 
سختگيري ها براي واردات طي س��ال هاي اخير، باعث بهبود كيفيت 
محصولات توليد داخل شده است. همچنين به دليل افزايش نرخ ارز، 
صادرات به صرفه تر از واردات است.« به گفته وي واردات به صورت قطعه 
باعث كاهش عوارض براي واردكننده مي شود، اما تفاوت زيادي با كالاي 
مونتاژ شده ندارد. بنابراين اين فرآيند مصداق تقلب است. با اين حال 

اتحاديه و تعاوني، هيچ كدام نظارتي بر اين وضعيت ندارند. 
زارعيان تركيه، كش��ورهاي اوراس��يا، عراق، عمان و مالزي را از جمله 
مقاصد صادراتي لوستر عنوان كرد و گفت:» البته تركيه به صورت واسطه 
عمل مي كند و با توجه به اينكه كيفيت و تنوع لوسترهاي ايراني در حد 
كالاهاي اروپايي و قيمت آن در حد كالاي چيني است، كالاي بدون برند 
را از ايران مي خرد و به نام خود به اروپا صادر مي كند. علت قيمت پايين 
كالاي ايراني هم ارزان بودن انرژي و نيروي انساني و بالا بودن نرخ ارز 
است. البته در اين فرآيند سود اصلي براي واسطه يعني تركيه است.« 
رئيس تعاوني لوسترس��ازان درباره افت تقاضا به دليل كاهش قدرت 
خريد مردم نيز اظهار كرد:»كاهش قدرت خريد در بازارهاي مختلف 
تأثير گذار بوده، اما براي برخي توليدكنن��دگان صادرات، اين كاهش 
تقاضا را تا حدودي جبران كرده است.« زارعيان قيمت اسكلت لوستر 
ايراني را شاخه اي ۵0 هزار تومان تا يك ميليون تومان در كارخانه عنوان 

كرد كه قيمت آويز، لاله و لامپ هم با آن اضافه مي شود. 
........................................................................................................................

بهاي جهاني طلا ۲۲ دلار كاهش يافت
دليل كاهش بهاي جهاني طلا در بازار هاي جهاني، افزايش رش�د 
بهره بانكي در امريكا و معام�لات نفتي در بازار ه�اي جهاني بود. 
به گزارش پارسينه، محمد كشتي آراي، كارشناس بازار سكه و طلا در 
خصوص وضعيت ديروز بازار طلاي كشور گفت:» در بازار ديروز هم شاهد 
روند كاهش��ي بهاي جهاني طلا بوديم، به طوري كه امروز هم بهاي هر 
اونس طلا با 22 دلار كاهش نسبت به روز پنج شنبه به يك هزار و ۷۹2دلار 
رسيد. دليل كاهش بهاي جهاني طلا در بازار هاي جهاني افزايش رشد 
بهره بانكي در امريكا و معاملات نفتي در بازار هاي جهاني بود. قيمت هر 
اونس نقره هم 22 دلار و ۵6 سنت اس��ت. در بازار داخلي هم بر خلاف 
طلاي جهاني شاهد افزايش نرخ دلار در بازار آزاد بوديم كه همين موضوع 

باعث شد تا قيمت انواع سكه و طلا روند صعودي به خود بگيرد.«
كارشناس بازار سكه و طلا افزود:» در بازار س��كه طرح قديم با قيمت 
۱2ميليون و 200 هزار تومان، سكه طرح جديد ۱2 ميليون و 3۱0 هزار 
تومان و نيم سكه هم با قيمت 6 ميليون و ۸00 تومان داد و ستد شد. ربع 
سكه هم با قيمت 3 ميليون و ۸00 هزار تومان و سكه هاي يك گرمي هم 

با قيمت 2 ميليون و 300 هزار تومان خريد و فروش شد.«
........................................................................................................................
طرح مجلس براي تشكيل يك وزارتخانه جديد

۳ نهاد ادغام مي شوند؟
عضو كميسيون شوراها و امور داخلي مجلس از طرح نمايندگان براي 
تشكيل وزارت امور ايثارگران و رفاه اجتماعي در مجلس خبر داد. 
ابوالفضل ابوترابي گفت:»طرح تش��كيل وزارت ام��ور ايثارگران و رفاه 
اجتماعي در مجلس كليد خورد. اين طرح به دنبال ادغام سه سازمان 
بنياد شهيد، كميته امداد و بهزيستي در يكديگر است تا با تشكيل اين 

سه نهاد حمايتي در يكديگر كارها در اين حوزه بهتر انجام شود.«
وي اظهار داش��ت:»با ادغام اين نهادهاي حمايتي و تش��كيل وزارت 
امور ايثارگران و رفاه اجتماعي جلوي بسياري از موازي كاري ها گرفته 
مي شود و ما شاهد خدمات رساني بهتري به ايثارگران و اقشار نيازمند 
حمايت خواهيم بود. از سوي ديگر تشكيل اين وزارتخانه باعث مي شود 
كه مجلس نيز بر امور اين بخش نظارت دقيق تري داشته باشد؛ چراكه 
مجلس مي تواند از طريق سؤال از وزير و ديگر ابزارهاي نظارتي پيگير 
امور مربوط به اين بخش باشد. ابوترابي افزود:» ما نمونه مشابه اين كار 
را در حوزه ميراث فرهنگي و گردش��گري شاهد بوديم كه تا زماني كه 
ميراث فرهنگي به صورت سازمان اداره مي شد، كمتر امكان نظارت بر 
آن از سوي مجلس وجود داشت، اما با تبديل اين سازمان به وزارتخانه 

شاهد نظارت دقيق تر مجلس بر عملكرد آن هستيم.«
........................................................................................................................

افزايش 4۰ درصدی فروش نفت
رئيس كميس�يون ان�رژی مجلس ش�ورای اس�لامی با اش�اره به 
اينكه حداق�ل 4۰ درصد افزاي�ش فروش نفت داش�ته ايم، گفت: 
»در بخ�ش انعق�اد قرارداد ه�ا ب�ا كش�ور هايی مانن�د روس�يه، 
چي�ن و تركمنس�تان و انتق�ال فن�اوری از س�وی وزارت نفت و 
ش�ركت ملی نف�ت، دس�تاوردهای خوبی محقق ش�ده اس�ت.«

فريدون حسنوند در گفت وگو با تسنيم اظهار داشت: » در بخش فروش 
نفت به همت وزارت نفت و شركت ملی نفت ايران موفقيت های خوبی 
رقم خورده و حداقل ۴0 درصد افزايش فروش داشته ايم و پول حاصل 
از آن نيز بازگشته است.« حسنوند با اشاره به اينكه » با وجود سرمای 
شديد زمستان امسال، در بخش توليد و تأمين گاز مشكلی نبوده است«، 
گفت: » اين مسئله جزو دستاوردهای مهم وزارت نفت است كه در بخش 

تأمين گاز مصرفی مردم اختلالی ايجاد نشده است.«
رئيس كميس��يون انرژی مجلس با بي��ان اينكه  در بخش س��واپ نيز 
اتفاقات خوبی رقم خورده كه می تواند بخشی از مشكلات ما را حل كند، 
گفت:  »در بخش انعقاد قرارداد ها با كش��ور هايی مانند روسيه، چين و 
تركمنستان و انتقال فناوری از س��وی وزارت نفت و شركت ملی نفت، 
دستاوردهای خوبی محقق شده است كه می تواند راهگشا باشد. اگر اين 
روند مثبت در وزارت نفت و شركت ملی نفت ادامه داشته باشد، در حوزه 

توليد و اشتغال نيز روزهای خوبی را در پيش خواهيم داشت.«

در پ�ي انتق�ادات ف�راوان از س�وي پلي�س، 
نمايندگان مجلس و دارندگان خودرو از كيفيت 
و قيمت خودرو در يك ماه اخير و زيان انباشته 
اين صنع�ت به رغ�م افزايش قيم�ت چند باره 
در ط�ول يك س�ال و حمايت ه�اي دولت ها از 
دو غول خودروس�ازي كش�ور، تغيير مديران 
عامل اي�ران خ�ودرو و س�ايپا در دس�تور كار 
وزير صمت ق�رار گرف�ت. در هفته ه�اي اخير 
نيز انتخ�اب مدي�ران عامل خودروس�ازان به 
ويژه ايران خ�ودرو با ك�ش و قوس هايي همراه 
ش�د. س�رانجام روز گذش�ته فامي�ل رئي�س 
دفت�ر روحان�ي از مدي�ر عامل�ي ايران خودرو 
بركن�ار و مهدي خطيب�ي جايگزين وي ش�د. 
در يك دهه گذشته، با وجودي كه نرخ خودرو در  
كارخانه و بازار طي س��ال هاي اخير پيوسته رشد 
يافته است، اما اين اتفاق نتوانس��ته زيان انباشته 
خودروسازان را كاهش دهد، از اين رو با رشد زيان 
انباشته خودروسازان مواجه هستيم، به طوري كه 
زيان انباشته خودروسازان فوق از كيلومتر ۸0هزار 
ميليارد تومان نيز عب��ور كرده اس��ت و واقعاً رقم 

سنگيني را پشت سر گذاشته اند. 
هر چند خودروسازان در گذشته افزايش سرمايه 

شديدي از محل تجديد ارزيابي دارايي ها دادند، اما 
اين رويداد به بهبود عملكرد آنها نيز منتج نش��د و 
اين رويداد ش��ايد بتواند زمينه ساز اخذ تسهيلات 
بانكي كلان از بانك ها شود. از اين رو بايد پذيرفت 
س��اختار مالي، س��هامداري، تكنولوژي و نيروي 
انس��اني و مديريتي خودرو مشكلات اساسي دارد 
كه افزايش صد ه��ا درصدي قيمت ه��ا نمي تواند 

مشكلات اين صنعت را حل كند. 
 صاحبنظران معتقدند: از آنجاي��ي كه در تركيب 
س��هامداري خودروس��ازان دولت و صندوق هاي 
بازنشس��تگي حضور دارند، خودروسازان پيوسته 
در جاده گراني تخت  گاز مي روند و متأسفانه گويا 
مانعي هم براي توقف خودروسازان در جاده گراني 
وجود ندارد، تنها مانعي كه اخيراً وزير صنعت پيش 
روي آنها قرار داده اين است كه وي قول داده نرخ 

خودرو كمتر از تورم عمومي افزايش يابد.
به زعم كارشناس��ان اقتصادي تا زماني كه اموال و 
دارايي هاي مازاد خودروسازان به فروش نرسد و از 
محل فروش اين دارايي ها بدهي هاي خودرو سازان 
با سيس��تم بانكي تس��ويه نشود و س��هامداري و 
سهام بازي ضربدري شركت اصلي با صد ها شركت 
تابعه و فرع��ي در اين حوزه پاي��ان نيابد، افزايش 

ممتد نرخ خودرو بايد ممنوع اعلام شود، زيرا هم 
اكنون به رغم آنكه طي سال هاي اخير نرخ خودروي 
داخلي بيش از صددرصد افزايش يافته اس��ت، اما 
برخي از خودرو سازان هنوز در زيان به سر مي برند 
و اين روند نشان مي دهد كه خودروسازان همچنان 

در جاده زيان انباشته در حال حركت هستند. 
در اين ميان، گويا هر صنعت و بخشي كه مي خواهد 
از دست انتقاد افكار عمومي در امان بماند و ناظران 
نيز چندان از كار آنها سر در نياورند تا مي تواند بر 
پيچيدگي هاي آن ح��وزه مي افزايد، به طور نمونه 
بايد ديد خودرو سازاني  چون ايران خودرو و سايپا 
اين همه دارايي و شركت تابعه و فرعي را براي چه 
منظور ايجاد كرده اند و چرا با اين ساختار عريض و 
طويل و پيچيده از توليد خودرو با كيفيت و نرخ هاي 

مناسب عاجز هستند. 
هر چند سياس��ت هاي پولي و مالي كلان طي دو 
سال گذشته به بي ارزش شدن هر چه بيشتر پول 
ملي انجاميده و بخشي از افزايش نرخ كالا در اقتصاد 
قابل فهم است، اما س��اختار مالي، نيروي انساني، 
تكنولوژي و سهامداري و مديريتي بنگاه هاي فعال 
در حوزه خودروسازي به ويژه ايران خودرو و سايپا 
دچار مش��كلات بسيار جدي اس��ت كه هر چقدر 

هم نرخ محص��ول را افزايش دهي��م، اين بنگاه ها 
حتي نمي توانن��د زيان هاي انباشته ش��ده خود را 

پاسخ دهند. 
ساماندهي صنعت خودرو از اين جهت مهم است 
كه بازار خودرو هم يك بازار است و رشد نرخ ها در 
اين بازار س��اير بازار ها را تحت تأثي��ر قرار مي دهد 
و تورم انتظاري در جامعه را جهش داده و فش��ار 
تأمين مالي اي��ن صنعت را ب��ه بخش هايي  چون 
بانك و بورس تحميل مي كند، در صورتي كه بهتر 
است به جاي تأمين مالي صنعتي كه شركت هايش 
داراي انواع و اقس��ام دارايي مازاد هستند و به نظر 
مي رس��د خيال فروش اين دارايي ها را ندارند، از 
صنعت غذايي و كش��اورزي و حمل نقل عمومي 

ريلي حمايت شود. 
   چالش هاي ايران خودرو 

در ح��ال حاضر گ��روه صنعت��ي ايران خ��ودرو با 
چالش هاي متعددي در بخش ه��اي توليد، منابع 
مالي و زنجيره تأمي��ن روبه رو اس��ت. در يك ماه 
اخي��ر در پ��ي تصادفات زنجي��ره اي، باز نش��دن 
ايربگ خودروهاي داخلي و دپ��وي بيش از اندازه 
محصولات توليدي در پاركينگ خودروسازان و از 
همه مهم تر گراني غير منطقي اين كالا و همچنين 
زيان انباشته ۸0 هزار ميليارد توماني ايران خودرو 
و سايپا هجمه هاي بسيار زيادي عليه خودروسازان 
به وجود آمد. از اي��ن رو، تغيير مدي��ران عامل دو 
غول خودروس��ازي در دس��تور كار وزارت صمت 

قرار گرفت. 
در جلسه ديروز هيئت مديره ايران خودرو، مهدي 
خطيبي با رأي هيئت مديره اين گروه خودروسازي 
به عنوان مدير عامل جديد ايران خودرو منصوب و 

جايگزين فرشاد مقيمي شد. 
مدي��ر عاملي ري��گان خ��ودرو، مديري��ت فروش 
 ايران خودرو، مدير عاملي ش��ركت ليزينگ ايران 
خ��ودرو و مدير عاملي ش��ركت توس��عه تجارت و 
خدمات خودرو از جمله سوابق كاري خطيبي است. 
خطيبي كه برخي، جنبه واردات را در س��وابق وي 
پررنگ تر از توليد مي دانند، در برخي شركت هاي 
فعال در صنعت و واردات خودرو از جمله پارسيان 
موتور)نماينده انحصاري فيات در ايران(، پرش��يا 
خودرو، ايرتويا، نگين خ��ودرو، ليزينگ ايرانيان و 
تعاوني اعتبار ايران خودرو به عنوان رئيس يا عضو 
هيئت مديره فعاليت داشته است. پيش از اين، فرشاد 
مقيمي به مدت 30 ماه سكان اين خودروسازي را 
برعهده داش��ت. از اين رو انتظار م��ي رود با حضور 
مه��دي خطيبي كه ن��گاه ويژه اي به هم��كاري با 
نيروهاي متخصص و كارآمد در بخش هاي مختلف 
دارد، ش��رايط متفاوتي براي اي��ن مجموعه بزرگ 

صنعتي رقم بخورد.

  گزارش   یک

  گزارش 3


